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وزارت کشور سریعا نسبت به اصلاحات فرآیند انتخابات الکترونیک اقدام کند
معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان از انجام هماهنگی ها بین وزارت کشور و مجلس برای رفع خلأهای قانونی 
برگزاری انتخابات الکترونیک خبر داد. سیامک ره پیک معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان از انجام هماهنگی ها 
بین وزارت کشور و مجلس برای رفع خلأهای قانونی برگزاری انتخابات الکترونیک خبر داد و گفت: در جلسه ای که با برخی 
مسئولان وزارت کشور داشتیم، مقرر شد همکاران ما در وزارت کشور هماهنگی هایی با مجلس شورای اسلامی برای رفع 

خلأهای قانونی برگزاری انتخابات الکترونیک داشته باشند.
وی در پاسخ به این سؤال که آیا ممکن است وزارت کشور برای رفع خلأهای قانونی برگزاری انتخابات لایحه ای به مجلس 

ارائه کند، افزود: با توجه به اینکه در حال حاضر نمایندگان مجلس مشــغول بررســی اصلاحاتی در قانون انتخابات هستند، ممکن است در قالب همین 
اصلاحات خلأهای قانونی را رفع کنند، این موضوع به وزارت کشور و مجلس مربوط است که از چه طریقی می خواهند این خلأهای قانونی را رفع کنند.

معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان تصریح کرد: ما به وزارت کشور اعلام کرده ایم که تا زمانی که خلأ های قانونی برگزاری انتخابات به صورت 
الکترونیک رفع نشود، نمی توان درباره برگزاری یا عدم برگزاری آن اعلام نظر کرد.

ره پیک تاکید کرد: ایرادات شورای نگهبان نسبت به فرآیند انتخابات الکترونیک در حوزه سخت افزاری، نرم افزاری و امنیت دستگاه ها به صورت کتبی به 
وزارت کشور اعلام و قرار شده که با توجه به محدودیت وقت تا زمان برگزاری انتخابات اسفند ماه، وزارت کشور در اسرع وقت نسبت به اصلاحات اقدام و 

نسخه اصلاح شده را برای ارزیابی به شورای نگهبان ارسال کند تا دوباره آن را بررسی کنیم.

دولتمردان آذربایجان به احساسات دینى مردم خود احترام بگذارند
آیت الله مکارم شــیرازی با صدور بیانیه ای حوادث دردناک اخیر در جمهوری آذربایجان را محکوم کرد و اظهارداشــت: 
دولتمردان آذربایجان به احساسات دینی مردم خود احترام بگذارند. متن این بیانیه به شرح زیر است: در روزهای اخیر اخبار 
نگران کننده ای از وقوع درگیری میان عده ای از مردم و نیروهای انتظامی در کشور مسلمان و همجوار ما یعنی جمهوری 
آذربایجان به گوش می رسد که طی آن تعدادی از شیعیان کشته شده و عده ای مجروح و جمعی دستگیر شده اند. من همواره 
در دیدار ها و همچنین پیام های خود به مقامات دینی و دولتی آذربایجان تأکید کرده ام که ثبات و امنیت و رفاه کشورهای 
اسلامی به ویژه همسایگان، آرزوی ما است و ما به سهم خود از هیچ کوششی در این مسیر فروگذار نمی کنیم. لذا ما بر اساس 

وظیفه شرعی خود، گاه به دولتمردان کشور اسلامی آذربایجان تذکر می دهیم تا به عواطف و احساسات دینی مردم خود بیشتر احترام بگذارند و حقوق دینی 
آنان را رعایت کنند چرا که اعمال محدودیت در امور دینی )چون حجاب، نماز و عزاداری ایام محرم( می تواند سبب افزایش اعتراضات مردمی و گاه درگیری 
و بی ثباتی شود. از سوی دیگر از مردم متدین و وطن دوست آذربایجان می خواهیم درخواست های منطقی و دینی خود را حتی المقدور از راه های قانونی و 
مدنی دنبال کرده و بهانه به دست دشمنان خود ندهند. امروزه که کشورهای منطقه از سوی گروه های تکفیری و صهیونیسم جهانی در خطر مضاعف است 
باید همه نیرو ها صرف مقابله با این تهدیدات شود. مگر نشنیدیم که اخیرا نامزد ریاست جمهوری آمریکا چه اظهارات خطرناکی علیه مسلمانان به زبان رانده 
و همه آنان را بدون استثناء خطری برای آمریکا قلمداد کرده است؟ و شعارهای قرون وسطا می دهد. آیا وقت آن نرسیده که بیدار شویم و تهدیدهای واقعی 

را بشناسیم و متحد باشیم و نیروی خود را صرف آن کنیم؟ مجدداً برای مردم عزیز جمهوری آذربایجان آرزوی توفیق و سعادت دنیوی و اخروی می کنم.

نادیده گرفتن دست آورد 
برجام به مصلحت نیست

وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به گزارش آژانس 
درباره مسائل گذشته و حال گفت: از نظر ما گزارش 
آژانس پایان رســیدگی به این موضوع را اعلام کرده 
بنابرایــن جمهوری اســلامی ایران ایــن موضوع را 

مختومه می بیند.
محمد جواد ظریف با اشاره به توافق ایران و آژانس بر 
سر نقشه راه تصریح کرد: با اجرای نقشه راه اختلافات 
برای برداشــتن تحریم هــا پایان یافــت؛ یعنی برای 
برداشــتن تحریم ها تنها شــرط طرف مقابل اجرای 
نقشــه راه بود. نقشه راه از ســوی ایران به طور کامل 
اجرا شد و در مقابل هم آژانس اعلام کرد که نقشه راه 

)از سوی ایران( اجرایی شده است.
ظریف گفت: مهم ترین نکته ای که آژانس در گزارش 
خود ذکر کرد، این اســت که در تمام این دوران هیچ 
نشــانه ای و نه حتی دلیلی پیدا نکرده اســت که مواد 
هســته ای در ایران به ســمت فعالیت هــای نظامی 
منحرف شده باشد. بر اســاس NPT این به آن معنا 
اســت که ایران هیچ کار خلافی انجام نداده است و 

این اصل گزارش است.
وزیر خارجه کشــورمان در ادامه درباره مرحله بعدی 
کار یعنی تدوین پیش نویس قطعنامه بستن موضوع 
مسایل گذشته و حال ایران توسط 1+5 است اظهار 
کرد که پیش نویس قطعنامه بر اســاس توافق برجام 
باید "موضوع های باقی مانده گذشته و حال" را ببندد.
وزیر خارجه کشورمان تاکید کرد: نکته مهم دیگری 
که در این قطعنامه وجود دارد و باید به آن توجه شود 
این است که شــورای حکام رسیدگی به این موضوع 
را هــم می بندند و موضوع جدیــدی را باز می کند که 
اجرای برجام اســت. برخی از دوستان ممکن است 
بگویند کــه این ادعاها می تواند مجددا تکرار شــود. 
حتما اگر کشــوری بخواهد ادعا کنــد، ادعاها تکرار 
می شود. کما این که وقتی این ادعا های کنونی تکرار 
شد هیج ســابقه ای هم وجود نداشــت و بدون هیچ 

سابقه ای ادعاهایی تکرار شد.
ظریف با بیان این که جمهوری اسلامی ایران موضوع 
کنونی را مختومه می بیند افزود: شــورای حکام بر 
اســاس این قطعنامه موضوع را بسته است. این که 
در آینده چــه اتفاقــی می افتد ما امیدوار هســتیم با 
شکست پروژه ایران هراسی و تهدیدانگاری ایران که 
در چارچوب پروژه صهیونیستی از طریق این اتهامات 
بی اســاس به ایران پیگیری می شــد تحــول مثبتی 
صورت بگیرد. در هر صورت نباید شــرایط آینده را با 
شرایط 7 یا 10 سال پیش مقایسه کرد. باید به گوش 

باشیم و رفتارها را رصد کنیم.
رئیس دستگاه دیپلماسی درباره ضرورت رصد اجرای 
درست برجام در کشــور با اشاره به دستور مقام معظم 
رهبری مبنی بر این که کمیته نظارت بر اجرای برجام 
تشــکیل و این روند را رصد کند اظهار کــرد: این امر 
یک ضرورت اســت که انجام خواهیم داد. اما این که 
بی جهــت نگران باشــیم یا خــدای نکــرده به خاطر 
دیدگاه های سیاسی داخلی، دستاورد )برجام( مهمی 
را که جمهوری اسلامی ایران 12 سال برای آن تلاش 
کرده است، نادیده بگیریم به مصلحت کشور نیست.

سیاست سیلی و خنده
محسن رضایی: مسیر سیاست خارجه بعد از دویست سال در حال پیدا کردن ریل خودش است

دبیر محمع تشخیص مصلحت نظام با حضور 
در برنامه نگاه یک، درخصوص پرونده هســته 
ای، گزارش جدید آزانس، مسئله نفوذ و اوضاع 
منطقه و جهان ســخن گفت. محســن رضایی 
سیاســت خارجه جمهوری اسلامی را سیاست 
»ســیلی و خنده« خوانــد و از آن دفاع کرد. وی 
همچنین بــا توجه به اوضاع منطقه نســبت به 
ایجاد جنگ جهانی ســوم هشــدار داد و گفت 
باید بــرای جلوگیری از آن ائتــلاف جهانی غیر 

استعماری تشکیل داد.

گزارش آمانو موذیانه بود
محســن رضایی در ابتدای سخنان خود گفت 
که باید پرونده هسته ای ایران را پرونده اتهامات 
هسته ای نام گذاری کرد و تصریح کرد: گزارش 
جدید آمانــو کاملا موذیانه اســت ولی حکایت 
از درنــده ای می کنــد که از دسترســی طعمه 
اش ناامیــد شــده و دارد زوزه کشــان از طعمه 
اش فاصلــه می گیرد. دبیر مجمع تشــخیص 
مصلحت با بیان اینکه پرونده هســته ای ایران 
بخشی از یک سناریو بود، درخصوص گزارش 
آمانو افزود: هدف دشــمن از طرح این ادعاها 
این است که نهایتا در یک مقطعی یک ادعایی 
شبیه به ادعاهایی که در عراق کردند، می آورند 
و روی میز می گذارنــد و بعد هم به ایران حمله 
نظامی مــی کنند. به گفته او امــا الان که کل 
سناریوشــان شکســت خورده، اینها هم الان 
ناامیدانه آمــده اند و چنین چیزی را در گزارش 
طرح کرده اند.  رضایی در پاســخ به این سوال 
که آیا ایران به دنبال تسلیحات هسته ای بوده 
اســت، تاکید کرد که اگر این کار را می کردیم، 
واقعا حق داشــتیم. چراکه طــرف مقابل ما در 
زمــان دفاع مقــدس که صدام حســین بود به 
سلاح شــیمیایی مجهز شــده بود  و به دنبال 
ساخت ســلاح میکروبی و اتمی بود.او گفت: 
ما روی این موضوع بحث کردیم که اگر صدام 
بمب اتم درست کرد و تهران را تهدید کرد، چه 
کار باید کنیم. اما با همه وجود ما دســت به این 

کارها نزدیم. 

مقابله با نفوذ یعنی مراقبت از این 
درهای باز اقتصادی

محســن رضایــی در بخــش دیگــری درمورد 
موضوع نفــوذ با بیان اینکه مــا از نفوذ خاطــره تاریخ تلخ 
دویست ساله داریم گفت: نفوذ یعنی قاجاریه، نفوذ یعنی 
پهلوی، یعنی رضاشــاه، یعنی محمدرضا شاه، نفوذ یعنی 
خیانت هایی کــه در قراردادهای  ترکمنچای و گلســتان 
شــد. وی تصریح کرد که وقتی صحبت از نفوذ می کنیم، 
منظور این نیســت که ما از درهای باز استقبال نکنیم. اما 
باید مراقب باشــیم که از این درهای باز در تاریخ گذشته ما 
آسیب دیده ایم. درها که باز می شــود، مهم این است که 

چه چیزی مبادله می شود. 
 رضایی تاکید کرد که حتماً در فضای پســابرجام احتمال 
امکان نفوذ بیشتر می شود، چراکه وقتی که شما درهای 
اقتصاد را باز می کنید با افزایش تبادلات تجاری، از طریق 
کالا ، از طریق خدمات و از طریق انتقال سرمایه، امکان 
نفوذ بیشــتر می شــود ولی اما این دلیل نمی شــود که ما 
درها را ببندیم و از طرف دیگر معنایش این نیســت که بی 

توجهی بکنیم. 

سیاست خارجی ما سیلی و خنده است
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام درخصوص سیاست 
خارجه ایران تاکید کرد که مســیر سیاســت خارجه بعد از 
دویست سال در حال پیدا کردن ریل خودش است. وی با 
نام گذاری این سیاست به سیاست توامان »سیلی و خنده« 
در توصیف آن گفت: اگر کسی خواست روبروی ما بیاستد 
و به ما ســیلی بزند، ما حتما به او ســیلی خواهیم زد. هیچ 
تعارفی نه با آمریکایی ها داریم، نه با کشورهای دیگر. سیلی 
را با ســیلی جواب می دهیم، و اگر کشــوری آمد از موضع 
احترام و برابری، خواست مســاله ای را با ما حل بکند، ما 
می نشینیم و با اینها مذاکره می کنیم. به گفته رضایی 5+1 
در حقیقت شــش قدرت بین المللی بودند، وقتی که ناچار 
شدند و ناامید شــدند که نمی توانند به ایران حمله بکنند و 
تحریم هاشان اثر ندارد، آمدند و لبخندی از روی ناچاری و 
شکست زدند، ایران هم نرمش قهرمانانه کرد و این لبخند 

ما از موضع پیروزی ما و موفقیت در برابر آن ها است.

باید به ظریف و فرماندهان نظامی مدال بدهیم
رضایی با بیــان اینکه برجام محصول ســیلی و مذاکرات 
اســت، تاکید کرد: خود برجــام محصــول مذاکرات که 
نیست. چکیده 12 سال ایســتادگی بر اصول ایران است. 
اگر آرمانگرایــی ما و اصولگرایی ما نبــود، این اتفاق نمی 
افتاد. وی در ادامه گفت: من پیشــنهاد کرده بودم و گفته 
بودم خوب است آقای روحانی به محض توافق برجام، یک 
جشنی  بگذارند از خانواده شــهدا و فرماندهان نیروهای 
مســلح را به واســطه مقاومت در این دوران تجلیل کنند و 
مدال بدهند. همینطور آقای ظریف و دوستانی که زحمت 
کشیده اند و میز مذاکره را بخوبی توانستند مدیریت کنند. 
رضایی با بیان این مطلب تاکید کرد که برداشــت یکطرفه 
نباید صورت بگیرد و کسانی که این حرف ها را می زنند فکر 
می کنند هیچ کاری نشده، ما رفتیم به آمریکایی ها گفتیم 
بیایید مذاکره بکنیم و آنها از خداخواسته آمده اند و نشسته 
اند پشت میز و بعد برجام حل شده، اشتباه فکر می کنند و 

این یک فریب بزرگ است.

 اگر دنیا امنیت می خواهد، 
اسد باید بماند

محســن رضایی در ادامه سخنانش به موضوع 
وضعیت منطقه پرداخت و درخصوص مذاکرات 
سوریه نیز با اشــاره به اینکه  آمریکایی ها در بن 
بست کامل هستند و در کاری که کرده اند مانده 
انــد، تاکید کــرد: چارچوب ما مــا در مذاکرات  
ماندگاری آقای اســد و تعیین سرنوشت سوریه 
بدست مردم سوریه است. اگر دنیا امنیت را می 
خواهد باید آقای اسد را نگه دارد. ما هیچگاه با 
آمریکایی ها روی مساله سوریه بحثی نداریم و 

نخواهیم داشت. 
رضایی در پاســخ به این پرســش که چرا ایران 
حاضر بــه همکاری با آمریــکا در بحث داعش 
نیست، گفت: به نظر من آمریکایی ها اینجا می 
خواهند دروازه ای برای ورود به سیستم دفاعی 
و امنیتی ما پیدا بکنند و در یک ســال گذشــته 
هیــچ صداقتــی از آمریکایی هــا در این بحث 
داعش ندیده ایم.  رضایــی با بیان اینکه آمریکا 
فردا اعلام کند دولت ترکیه ظرف 48ساعت باید 
تمام مرزهایش را بر روی داعش ببندد و نه تنها 
نفت، بلکه هیچ خارجی عضو داعش هم نباید 
بیاید در هتل های شــما یکی دوهفته بماند و با 
خیال راحت  از مرزهای ترکیه عبور نکند و وارد 
سوریه و عراق بشوند، تصریح کرد: اگر همین 
اتفــاق بیافتد، جهــان هیچ کمــک دیگری از 
آمریکا نمی خواهد. اگر این محقق بشود داعش 

محاصره می شود. 

منطقه درحال انفجار بزرگ است
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین 
با بیان اینکه منطقه در حال انفجار بزرگی است، 
گفت: زمینه های بروز جنگ جهان سوم آماده 
است. چراکه الان دو حادثه که هم افزایی دارند 
در منطقه شــکل گرفته. یکی تجاوز از مرزهای 
بین المللی و یکی تروریســم در منطقه است و 
مانند دو گوی دارند یکدیگر را بزرگ می کنند و از 
کنترل های بین المللی خارج شده. وی با اشاره 
به این موضوع تاکید کرد که ما یک بسیج جهانی 
بدون روحیات اســتعمارگرایانه مــی خواهیم. 
رضایی همچنین از ســازمان ملل و دبیرکلش 
انتقاد کرد و او را از ضعیــف ترین دبیرکل های 

سازمان ملل در تاریخ این سازمان خواند.
محســن رضایی تصریح کرد که ایران باید برای خاموش 
کردن این آتش باید گام بردارد تا خــدای ناکرده این آتش 
که نزدیکی ما اســت گریبان ما را نگیرید. مــا باید از تمام 
ظرفیت های ملی مان استفاده کنیم و می شود این آتش 
را خاموش کــرد.  دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
درخصوص تنش بین ترکیه و روسیه نیز با انتقاد از حرکت 
ترکیه گفت:  احساس می شود یا دست یک کسی از آستین 
ترکیه بیرون آمده و یا دولت ترکیه اشتباه کرده است، که می 
توان با آرامش پیگیری کرد. وی تاکید کرد که ما اســناد و 
تصاویری داریم که خودروهای حامل نفت داعش به ترکیه 
می روند و اینها نفت داعش را با ترفندی با نفت عراق ترکیب 
می کنند و معــادل آن نفت را از یک بندر ترکیه تحویل می 
گیرند.  رضایی تصریح کرد که ترکیه به دنبال یک هویت غیر 
دوستانه و مشــکوک می گردد. بعد از هفتاد هشتاد سال، 
تلاش برای پیوستن به اروپا، حالا چرخش به شرق را غیر 

دوستانه و تجاوزگرایانه پیگیری می کند. 

واکنش روزپیگیری روز

بمب گذاری در عروسکها کثیف ترین اقدام تروریستی است
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی استانداری خراسان رضوی امروز گفت: تله گذاری انفجاری در عروســک ها که ویژه بازی دختران خردسال است، سخیف ترین و کثیف ترین اقدام و تلاش برای کودک کشی در 
تاریخ جنایات تروریســتی است. سید محســن صادقی با اشاره به کشف تعدادی عروسک دارای مواد انفجاری از هدایای خریداری شده زائران ابا عبدالله الحســین )ع( از عراق، افزود: این شیوه ی ابلیسی در تاریخ 
جنایات تروریستی در دوره ی معاصر سابقه نداشته و شکل گیری چنین اندیشه های به غایت ضدانسانی در این گروه تروریستی قابل تأمل است. او برخورد صرف نظامی جهان با داعش را ثمر بخش ندانست و 
گفت: در گام نخست باید برزایشگاه ها و زیست گاه های تفکری این گروه جهنمی متمرکز شد وگرنه بشریت همچنان شاهد زایش مستمراین فرزندان شیطان خواهد بود. معاون سیاسی استانداری خراسان 
رضوی گفت: خوشــبختانه با اطلاع رسانی مناســب و همکاری زائران و خانواده های آنها، تعدادی از عروسک های تله گذاری شده در این استان کشــف و خنثی شده است و انتظار می رود زائرانی که از 
عراق عروسک خریداری کرده اند قبل از باطری گذاری و استفاده، برای کنترل، به پاسگاه و یا کلانتری محل سکونت خود مراجعه و از سلامت کالا مطمئن شوند. دو روز گذشته 4 عروسک حاوی مواد 

انفجاری که توسط زائران خریداری شده بوددر کاشمر کشف و خنثی شد.

سیاسی


